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۸ فوتی و شناسایی ۳۶۸ بیمار کرونا
آرمان ملی: بنابر اعلام وزارت بهداشت، از 
شنبه تا یکشنبه ۳۶۸ بیمار جدید کووید ۱۹ 
در کشور شناسایی شدند و متاسفانه ۸ بیمار 
نیز جان خود را به دلیل این بیماری از دست 
دادند. مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به 
۷ میلیون و ۲۲۸ هزار و ۵۱ نفر رسید. ۷۳۷ 
نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. در حال حاضر صفر شهرستان در 
وضعیت قرمز و نارنجی، ۲۵۹ شهرستان در 
وضعیت زرد و ۱۸۹ شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند. 

حل مشکل کمبود روغن 
آرمان ملی: استاندار تهران گفت: مشکل 
کمبود روغن تا ۲4 ساعت آینده حل می شود. 
محسن منصوری در جلسه ستاد تنظیم بازار با 
تاکید به برگزاری روزانه جلسات ستاد تنظیم 
بازار اظهار کرد: در بعضی از کالاها از جمله مرغ 
وضعیت بازار به تعادل و ثبات رسیده و بازار 
تهران از نظر توزیع و عرضه مرغ اشباع شده 
است. اکنون روغن در فروشگاه های زنجیره ای 
وجود دارد، ولی در خرده فروشی ها مشکل 
داریم این موضوع در حال پیگیری است تا در 
4۸ ساعت آینده مسأله روغن در شبکه توزیع 

خرده فروشی ها نیز حل شود. 

تغییر نام »ناجا« به »فراجا«
آرمان ملی: درپی تغییرات اعمال شده 
در پلیس کشور که ساختار آن به فرماندهی 
انتظامی کل ارتقاء یافت، عنوان اختصاری آن 
نیز به »فراجا« تغییر کرد. سال گذشته تغیراتی 
در ساختار پلیس کشور ایجاد شد و بر اساس 
آن ساختار آن از نیروی انتظامی به انتظامی کل 
کشور ارتقای یافت. تغییراتی هم در ساختار 
برخی زیرمجموعه ها ایجاد شد که از جمله 
آن می توان به ایجاد سازمان اطلاعات انتظامی 
کل کشور و ارتقای معاونت فرهنگی و اجتماعی 

اشاره کرد. 

بازگشت ویروس »آبله میمون« 
آرمان ملی: طبق گفته مقامات بهداشتی 
کشور انگلیس به تازگی ۲ نفر از شهروندان این 
کشور به بیماری »آبله میمون« مبتلا شدند. 
ایندیپندنت در این باره نوشت: نخستین علائم 
آبله میمون شامل تب، سردرد، درد عضلانی، 
کمردرد، تورم غدد لنفاوی، لرز و خستگی است. 
آبله میمون یک عفونت ویروسی نادر شبیه به 
آبله انسانی است که در سال ۱۹۸0 ریشه کن 
شد. اگرچه این بیماری بسیار خفیف تر از آبله 
است و اکثر مبتلایان طی چند هفته بهبود 
پیدا می کنند اما در موارد نادر نیز می تواند 

کشنده باشد. 

 پرداخت معوقات 
کارانه پرستاران

ایرنا: رئیس کل سازمان پرستاری کشور از 
تحت پوشش قرار گرفتن خدمات پرستاری 
در منزل زیر چتر حمایتی بیمه ها خبر داد و 
گفت: افرادی که بیماران مزمن دارند خارج 
از بیمارستان می توانند خدمات بهداشتی 
محمد  کنند.  دریافت  بیمه ای  درمانی  و 
میرزابیگی به کارانه پرستاران اشاره کرد که 
قرار بود از اول دی ماه سال گذشته به آنها 
پرداخت شود ولی میسر نیست و در این زمینه 
گفت: به زودی معوقات کارانه بر اساس اول 
دی ماه سال گذشته محاسبه و به پرستاران 

پرداخت می شود. 

آثار منفی پتروشیمی در میانکاله
آرمان ملی: عضو هیات علمی موسسه 
تحقیقات جنگل ها و مراتع کشور گفت: معمولا 
در کشور درخت اکالیپتوس برای تولید چوب، 
بیابان زایی و جنگل کاری در اطراف شهر 
استفاده می شود، این کار در میانکاله باعث 
تخریب مرتع شده است. عادل جلیلی افزود: 
در هیچ کجای دنیا گونه های غیر بومی را در 
اکوسیستم های طبیعی خود استفاده نمی کنند، 
به خصوص در مرتع وقتی درخت کاشته شود 
اکوسیستم طبیعی نادیده گرفته شده است، 
یک گونه خارجی را نباید وارد مرتع حسین آباد 
کرد. معمولا در کشور درخت اکالیپتوس 
برای تولید چوب، بیابان زایی و جنگل کاری 
در اطراف شهر استفاده می شود، این کار در 

میانکاله باعث تخریب مرتع شده است. 

کشف گوشت  چرخ کرده تقلبی 
آرمان ملی: فرمانده انتظامی شهرستان ری 
از دستگیری فردی که اقدام به تولید و توزیع 
گوشت چرخ کرده تقلبی و غیربهداشتی کرده 
بود، خبر داد. سرهنگ دوستعلی جلیلیان 
افزود: مدتی قبل مأموران کلانتری خاورشهر 
از فعالیت فردی در تولید و توزیع گوشت های 
تقلبی در میان برخی از رستوران ها باخبر شده 
و رسیدگی به موضوع را در دستورکار خود 
قرار دادند. وی با اشاره به اینکه از محل، حدود 
۱00کیلوگرم گوشت چرخ کرده و حدود 
۶00 کیلو گرم اضافات و ضایعات طیور و 
احشام کشف شد، گفت: محل با دستور قضائی 
پلمب شده و متهم نیز پس از پایان تحقیقات و 

تشکیل پرونده به دادسرا منتقل شد. 

اتفاقاتی که اخیرا شاهدش هستیم تک علتی نیست و چندین 
عامل دست به دست هم داده و باعث بروز این اتفاقات تلخ شده 
است. اولین عامل مؤثر در وقوع چنین اتفاقی، تعطیل شدن 
مدارس به مدت ۲ سال و دوری دانش آموزان و معلمان از مدرسه 
است. به هر حال رخ دادن اتفاقاتی از این دست بعد از وقفه 
تعطیلی دوساله مدارس به دلیل شیوع کرونا قابل حدس بود. 
باید به این نکته توجه کنیم که دانش آموزان، به خصوص در رده 
سنی نوجوانان یعنی متوسطه یک و دو، تمایل دارند خودشان را 
در جمع مطرح کنند؛ چراکه میل شدیدی به دیده شدن دارند و 
به همین دلیل است که مثلا شوخی های بچه ها در دبیرستان ها 
چندین برابر دبستان هاست. اکنون بعد از ۲ سال، بچه ها با 
هیجانات انباشته شده و تخلیه نشده  به مدرسه آمده اند با توجه به 
اینکه یک ماه هم بیشتر در مدرسه نیستند و به شدت برای هر نوع 
شوخی  و به طور کلی تخلیه انرژی انباشته شان آمادگی دارند. 
از طرف دیگر دانش آموزان در این ۲ سال آداب حضور در کلاس 
درس و مدرسه را فراموش کرده اند و دیگر با آداب مدرسه عجین 
نیستند و کنار آمدن آنها با این شرایط و برگشتن به روال قبل به 
زمان زیادی نیاز دارد. فکر می کنم باز هم در ماه تحصیلی پیش رو 
شاهد چنین اتفاقاتی باشیم. تنبیه بدنی اساسا محصول شیوه 
تدریس غیرمشارکتی و غیرتعاملی است؛ زمانی که معلم متکلم 
وحده است و خودش را موظف می داند از ابتدا تا پایان کلاس 
تدریس کند و حرف بزند و همه سکوت کنند و فقط بشنوند نتیجه 
این می شود که می بینیم. این روش تدریس در جامعه ۶0 سال 
پیش هم جواب نمی داد چه برسد به الان که ما با شیوه های نوین 
مواجه ایم. نوجوان ها می دانند که می توانند به عنوان عنصری قوی 
در کلاس حضور داشته باشند حالا وقتی این اتفاق نمی افتد و در 
کلاس نقشی ندارند، انرژی شان را صرف شیطنت کردن می کنند. 
باید به شیوه آموزشی تعاملی روی آورد. رسیدن به روش تدریس 
صحیح به آموزش نیاز دارد، البته امروزه در دانشگاه فرهنگیان، 
آموزش ها نسبت به سال های پیش خیلی بهتر و به روزتر شده 
است و برای همین است که می بینیم تعداد تنبیه های فیزیکی 
نسبت به سال های پیش خیلی کمتر شده است و فاصله به طرز 
شگفت انگیزی تغییر کرده است، اما اگر شیوه تعاملی تدریس به 
معلمان آموزش داده شود، بسیاری از این مشکلات حل خواهد 
شد. مساله مهم تری در فیلم هایی که از تنبیه دانش آموزان وجود 
دارد که چرا بقیه بچه ها اعتراض نمی کنند؟ غم انگیزترین قسمت 
این ماجرا برای من سکوت باقی دانش آموزان است و اینکه چرا 
فقط نگاه می کنند و هیچ کدام به معلم اعتراض نمی کنند ؟ و 
به نظر من این خیلی خطرناک تر از ضربه ای بود که معلم به 
آن دانش آموز زد. این روحیه نشان می دهد ما در آینده باز هم 
می توانیم شاهد اتفاقی باشیم که سال ها پیش در میدان کاج 
سعادت آباد افتاد. آقایی که با ضربات چاقو به خانمی حمله 
کرده بود و ما جمعیت زیادی دوربین به دست داشتیم که فقط 

تماشاچی بودند و هیچ اقدامی نکردند. 

چالش  بازگشایی مدارس 

روی خط آرمان ملی

          88760176                                              
حقوق بازنشستگی

کم بودن حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی با این همه 
گرانی هایی که به وجود آمده است واقعا جای تاسف دارد. از 
مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای بازنشستگان 

تامین اجتماعی کنند. 
یک بازنشسته از اصفهان 

وام فرزند آوری
وام فرزندآوری چه زمانی قرار است به بانک ها ابلاغ شود. 
ساکن استان قزوین هستم برای بانک رفاه ثبت نام کردم چند 
بار مراجعه کردم به بانک گفتند هنوز ابلاغ نشده فقط تهران در 
حال حاضر این وام پرداخت می شود از مسئولان تقاضا داریم 

که به این موضوع رسیدگی کنند. 
کبیری از قزوین

آسفالت
وضعیت آسفالت آزادراه قم – کاشان بحرانی است. هر سال 
عوارض این آزادراه اضافه شده و اجازه تردد به ماشین های 
سنگین هم داده می شود. اما متاسفانه مسئولان اقدام به تکمیل 
آسفالت این اتوبان نمی کنند. و وضعیت به گونه ای است که 
آسفات های مجدد هم به علت گذشت زمان و عدم نظارت کافی 
در حال تخریب است. خواهشمند است مسئولان و ارگان های 

نظارتی دخالت کرده و مشکل هرچه زودتر حل شود. 
حسنی از کاشان

مسکن مهر
حدود ۱4 سال از ثبت نام مسکن مهر شهر جدید هشتگرد 
گذشته، ولی هنوز پروژه ها متوقف و تاریخ تحویل مشخص 
نیست با توجه به اینکه اعضای این پروژه همگی مستاجر بودن 
اعضا در این مدت ۱4 سال کلی اجاره سنگین پرداخت کردیم. 
از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند تا 

بلکه مشکلات ما حل شود. 
احدی از کرج 

آلودگی تالاب انزلی
در تالاب انزلی از پسماند کارخانه ها و آب فاضلاب به تمام 
مناطق مسکونی اطراف تالاب حتی تمام فاضلاب سرویس 
بهداشتی به داخل تالاب ریخته می شود که خیلی ناراحت کننده 
است و برای مسافران صحنه های ناراحت کننده ای را رقم زده 
است خواهش می کنم نسبت به این موضوع حساسیت خاصی 

نشان داده شود تا شاهد این بی مسئولیتی مسئولان نباشیم. 
یک شهروند از تهران 

 علی اکبر زین العابدین
روانشناس

یادداشـــت

وجود ترک ها و شکاف های عمیق در ساختمان ها 
و آثار تاریخی اصفهان که می توان به سی و سه پل و 
پل خواجو اشاره کرد، مردم را با ترس  از آینده این 
شهر مواجه کرده و حتی برخی از کارشناسان این 
استان خبر از خالی از سکنه شدن این شهر به دلیل 
پدیده فرونشست زمین در آینده ای نزدیک می دهند، 
صحبتی غیرعلمی و عملی که برای فرار از کنترل و به 
صفر رساندن، فرونشست زمین صورت می گیرد. در 
این میان و به اعتقاد کارشناسان، پدیده فرونشست 
به خشک شدن زاینده رود، ارتباط مستقیم دارد، 
رودخانه ای که نه تنها آب شرب اصفهان را تامین 
می کند، بلکه امری حیاتی در آینده این استان 
تاریخی و زیبا به حساب می آید. ابتدا باید به این نکته 
پی برد که وضعیت فرونشست در استان اصفهان به 
چه شکلی است. چند روز پیش بود که شکستگی لوله 
آب و ریزش شبکه فاضلاب باعث ایجاد فرونشست در 
چهارراه حکیم نظامی اصفهان شد. همچنین برخی 
از مسئولان این شهر باور دارند که »فرونشست زمین 
به مرور سبب مهاجرت از شهر اصفهان می شود.« 
همان طور که نادرالاصلی رئیس کمیسیون آب و 
مناطق کم برخوردار شورای اسلامی شهر اصفهان به 
باشگاه خبرنگاران گفته است: »با ایجاد سند راهبردی 
آب و همچنین تشکیل دبیرخانه فرهنگی زاینده رود 
سعی کردیم این هشدار را به گوش مرم و مسئولان 
کشوری برسانیم که تامین آب موضوعی جدی است. 
یک طرح مطالعاتی در خصوص پدیده فرونشست در 
شهر اصفهان به شهرداری ابلاغ شده است و نتایج 
این بازدیدهای میدانی در اختیار کارشناسان قرار 

می گیرد.«  
 بمب اتم فرونشست زمین 

در این شرایط رضا اسلامی، مدیرکل سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی استان اصفهان نیز 
معتقد است که حتی اگر بمب اتم هم در اصفهان 
بر خورد می کرد خطرش خیلی کمتر از مرگ 
آبخوان های اصفهان بود. وقتی مرگ آبخوان اتفاق 
می افتد، شبیه انسان بیماری است که زندگی اش 
نباتی است و در ادامه می افزاید: »مساله فرونشست 
در اصفهان موضوعی جدید نیست و ۱0 سالی است 
با آن درگیریم، از سال ۷۹ با قطع شدن جریان اصلی 
زاینده رود تغذیه آبخوان های اصفهان با مشکلی 
جدی روبه رو است، علاوه براین با برداشت غیراصولی 
از آبخوان های اصفهان اضافه شد. اگر چاره ای 
اندیشیده نشود به طور خوشبینانه در سال ۱4۱۵ و 
به طور بدبینانه تا سال ۱40۹ دیگر آبی در آبخوان ها 
باقی نمی ماند.  به گفته او اصفهان کلانشهری است 
که حیاتش وابسته به جریان دائمی آب زاینده رود 
است؛ جریان زاینده رود آبخوان ها را تغذیه کرده و از 

فرونشست جلوگیری می کند. 
 مردم را ترساندیم

در این شرایط چقدر وضعیت استان اصفهان 
وخیم است و چه راهکاری برای این امر وجـــود 

دارد. مثلا در دشت توکیو ژاپن در سال ۱۹۶۵، ۱۲ 
سانتیمتر در سال فرونشست داشتیم که بعد از آن در 
سال ۲00۳ به صفر رسید. در دشت شانگهای چین، 
در آریزونای آمریکا که درگیر فرونشست شدید زمین 
بودند، اقدامات مفیدی صورت گرفت و تا سطح آب را 
کنترل کنند و پدیده فرونشست را به صفر برسانند. 
به باور کارشناسانی همچون مدیر بخش مرکز زلزله 
شناسی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، » 
نباید مردم را ترساند و با کنترل این فرونشست در 
تهران و اصفهان، می توان امیدوار بود در استان های 
خراسان رضوی، فارس، کرمان و یزد که به مراتب 
از این پدیده فرونشست زمین صدمه می بینند و 
تجربیات پایلوت قرار دادن اصفهان می تواند مفید 

و تسری پیدا کند.«
 راهکارهای کنترل فرونشست در اصفهان 
علی بیت اللهی در ادامه صحبت هایش به خبرنگار 
»آرمان ملی« می گوید:  »از نظر اینکــه در شهر 
اصفهان و جنوب غرب تهران، مشهد، کرمان و 
همه استان های ایران، پدیده فرونشست به یک 
امر معمول طبیعی مبدل شده، شکی وجود ندارد 
و امری مسجل است. برآوردها نشان می دهد که 
فرونشست زمین در مناطق شمالی اصفهان، ۱۵ 
سانتیمتر در سال برآورد شده که در مقایسه با جنوب 
غرب تهران که ۲4 سانتیمتر است، از خطر کمتری 
برخوردار است. اما نکته مهمی که در رابطه با شهر 
اصفهان وجود دارد، محدوده فرونشست، مناطقی 
گسترده شهری را درگیر کرده و بدین معنا که نصف 
محدوده شهری در زون فرونشستی قرار دارد. از آنجا 
که بیش از دو میلیون و ۷00 هزار نفر در این محدوده 
و اطراف آن زندگی می کنند، طبیعتا فرونشست در 
ساختمان های پر تراکم بیشتر نمود پیدا می کند. 
وی به دلایل این اتفاق اشاره دارد: »عاملی مانند 
افت سطح آب های زیر زمینی که در فرونشست 
زمین تاثیرگذار است، به دلیل کمبود بارندگی ها و 
عدم جریان آب زاینده رود، نفوذ آب به زیر سطح 
زمین را کمتر می کند و سفره آب زیر زمینی کمتر 
تغذیه می شود. از سوی دیگر چاه های فراوان برای 
کشاورزی، آب زیادی از زیر زمین می کشد و این 
عدم تناسب در خروج و ورود آب به سطح آب های 
زیرزمینی و بیلان منفی باعث می شود که این پدیده 
در شهر اصفهان تشدید پیدا کند و اثرات آن علاوه 
بر ساختمان های مسکونی روی آثار تاریخی و میراث 
فرهنگی مشهود باشد و این تاثیر در آینده ای نزدیک 
بیشتر می شود. باید هرچه سریع تر علاوه بر اصفهان، 
در تمام سطح کشور روی مقابله با این پدیده تمرکز 
شود.  بیت اللهی باور دارد که خوشبختانه راهکار 
کنترل این پدیده وجود دارد و مانند زلزله نیست 
که نتوان از آن پیشگیری و این پدیده را کنترل کرد 
و در ادامه می افزاید: » از آنجا که این پدیده با افت 
آب های زیرزمینی ارتباط مستقیم دارد، می توان با 
اقداماتی از بروز آن جلوگیری کرد که هم اکنون تاکید 

ما بر روی آن اقدامات است. این کارها اگر جدیت و 
درک دقیقی بر روی آن باشد، می تواند اصفهان را از 
خطر فرونشست زمین نجات دهد، اما چون پدیده 
فرونشست زمین، یک امر تدریجی و سانحه ای بزرگ 
در لحظه نیست، متاسفانه توجه مردم و مسئولان 
خیلی دیر به آن جلب شده و متاسفانه آثار منفی 
فرونشست را نه تنها در اصفهان، بلکه در همه 

استان های کشور مشاهده می کنیم. 
 اصفهان متروکه می شود؟ !

چند وقت پیش یک کارشناس در استان اصفهان 
گفته بود که با تشدید فرونشست به زودی شهر 
اصفهان باید خالی از سکنه شود و این خطر کلانشهر 
بزرگ ایران را تهدید می کند، اما بیت اللهی باور 
دارد که این سخن بیشتر به شوخی شبیه است و 
در استدلال این سخن می افزاید: »احتمالا تذکرات 
این دوستان، بابت نشان دادن عمق فاجعه است 
وگرنه خالی از سکنه شدن اصفهان، اصلا امکانپذیر 
نیست. کجای ایران می خواهید بیش از دو میلیون 
نفر را اسکان دهید؟ اگر بخواهیم در این رابطه سخن 
عملیاتی بگوییم، می توان بر روی کنترل فرونشست 
اقدام کرد. مثلا کشاورزی نادرست و روش های آبیاری 
غلط، پمپاژ بیش از اندازه آب در چاه های غیر مجاز 
را اگر مدیریت کنیم، اصفهان و شهرهای دیگر از 
این پدیده رها می شوند. متاسفانه استان اصفهان از 
نظر تعداد چاه های غیرمجاز دومین استان کشور به 
حساب می آید. اگر ما یک گرایش برای حل این معضل 
داشته باشیم روی همچنین کارهایی متمرکز باشیم. 
 نقش زاینده رود و جاری بودن مستمر آن 

وی به نقش جاری بودن زاینده رود در کاهش 
میزان فرونشست اشاره دارد، رودخانه ای که امروز 
دوشنبه برای چندمین مرتبه خشک و ورود آن از سد 
بالا دست، مسدود می شود. با این حال بیت اللهی 
مهم ترین منبع تغذیه سفره آب زیر زمینی اصفهان 
را زاینده رود می داند و در ادامه صحبت هایش 
می گوید: ۵0 درصد از تغذیه سفره زیرزمینی اصفهان 
از طریق جاری بودن زاینده رود است. اخیرا به دلیل 
کمبود بارندگی ها و بسیاری از دخالت های مدیریتی 
در بالادست این رودخانه، آب زاینده رود آنقدر 
کم شده که توان پر کردن سد را ندارد. این سد در 
بهترین حالت تا ۳0 درصد پر می شود و امسال به ۱۶ 
درصد رسیده است، در حالی که وظیفه اصلی سد 
زاینده رود، تامین آب شرب استان اصفهان است و 
نمی توان با این امر شوخی کرد. به این خاطر که آب 
زاینده رود همیشه جاری باشد از ابتدا و ارتفاعات 
سرشاخه های این رودخانه تا انتهای آن که به تالاب 
گاوخونی می رسد، باید یک حقابه زیست محیطی 
به این رودخانه دائمی پرداخت شود. با جریان 
ادامه دار رودخانه، بخشی از آب به زمین و سفره های 
زیرزمینی تغذیه می شود و هم از خشک شدن تالاب 
گاوخونی جلوگیری می شود و با این پدیده به غیر از 

فرونشست، غبارهای نمکی منطقه را آلوده کند. 

آرمان ملی-  منیره چگینی: فرونشست 
زمین در همه استان های کشور وجود 
دارد و بیش از 480 دشت ایران، به دلیل 
برداشت آب های غیرمجاز از زمین و 
کشاورزی غیر اصولی، به حالت ممنوعه 
درآمده اند. فرونشســـت زمین در 
شرایطی ایران را تهدید می کند که این 
روزها رسیدن آن به بافت ساختمانی و 
مسکونی کلانشهر اصفهان، این شهر را  
با بیش از دو میلیون و 700 هزار جمعیت 

تهدید می کند.

 انتقاد شدید دادستان 
از خودروسازها

دادستان کل کشــــور گفت: 
از سازمان ملی استاندارد انتظار 
داریم در مـــورد موضوع خودرو 
وظیفه، تکلیف و مسئولیت قانونی 
خود را مورد توجه بیشتری قرار 
دهد. حجت الاسلام محمد جعفر 
منتظری درباره ورود دادستانی 
کل کشور به بحث استاندارد سازی 
خودروسازی و اختلاف به وجود 
آمده میان سازمان استاندارد و 
پلیس راهنمایــــی و رانندگی 
فرماندهـــی کل انتظامی کشور، 
بیان کرد: مساله استاندارد بودن 
خودروهایی که مردم از آن استفاده 
می کنند، بسیار مسالـــه مهمی 
است. سازمان مربوطه در این 
حوزه وظیفه دارد تا تمام مقررات 
استاندارد خودرو که فقدان آن 
سلامت جامعه را تهدید می کند، 

مورد توجه و بررسی قرار دهد. 

 کاهش تعداد 
زندانیان مهریه

امنای ستاد  رئـــیس هیات 
دیه کشور از کاهش محبوسان 
مهریه به ۶00 زندانی خبر داد. 
سید اسدا... جولایی اعلام کرد: 
با تلاش های صورت گرفته در 
راستای حبس زدایی از بدهکاران 
غیر بزهکار در ماه رمضــــان و 
قضاء  دستگاه  تلاش های  البته 
در زندان زدایی و کاهش ورودی 
محکومان غیرعمد هـــم اکنون 
۲۸۶۸ زندانی بدهکـــار مالی و 
محکوم به پرداخت دیات غیرعمد 
)حوادث کارگاهــــی و سوانح 
رانندگی( در بند حضور دارند. وی 
با مقایسه آمار زندانیان بدهکار 
مهریه در اردیبهشت های ۵ سال 
مردان  جمعیت  گفت:  گذشته 
بدهکار صداق از آمار ۲۵00 زندانی 
در اردیبهشت سال ۱۳۹۷ به مرور 
در سال ۱۳۹۸ با یک شیب تند 
به تعداد ۱۲۲۹ محبوس کاهش 

می یابد.

آرمان ملی: آمار مصرف سیگار، قلیان و مواد 
مخدر در کشور و در دوران پسا کرونا، به امری جدی 
و خطری مهلک تبدیل شده است که باعث کاهش 
سن اعتیاد در کشور می شود. کارشناسان بر این 
باورند که جامعه با یک انباشتگی روانی مواجه شده 
و همین امر مصرف سیگار و مواد را برای لذت جویی 
جوانان افزایش داده است. آمارها نیز این امر را 
تایید می کند و سال گذشته که ایران درگیر کرونا و 
قرنطینه خانگی بود، آمار تلفات سوء مصرف مواد با 
رشد ۱۵. ۲ درصدی نسبت به سال قبل از آن مواجه 
بود و اعتیاد در این سال ۵ هزار و ۳4۲ نفر را به کام 
مرگ کشاند.  از این تعداد 4 هزار و ۵۶۱ نفر مرد و 
۷۸۱ نفر زن بودند. اما استان های تهران با ۱۳۳۷، 
فارس با 44۷ و اصفهان با 4۳۳ فوتی بیشترین 
و استان های خراسان جنوبی با ۲۵، ایلام با ۲۷ و 
خراسان شمالی با ۲۹ فوتی کمترین آمار تلفات 
اعتیاد را داشتند. اما آمار تلفات اعتیاد بر اساس 
جمعیت هر استان، رتبه بندی استان ها را در ثبت 
بیشترین تلفات متفاوت می کند. در سال ۱400 
استان های کرمانشاه، لرستان، تهران و مرکزی 
بیشترین و استان های آذربایجان غربی، هرمزگان و 

کردستان کمترین آمار تلفات را بر اساس جمعیت 
استان داشته اند. در سال گذشته بیشترین موارد 
تلفات اعتیاد مربوط به داروهای مخدر با ۲ هزار و 
4۱۷ فوتی بوده است که از این تعداد ۲ هزار و ۱0۱ 
نفر بر اثر مصرف متادون، ۲۲4 نفر ترامادول و ۹۲ نفر 
نیز سایر داروهای مخدر جان باخته اند. در این مدت 
هزار و ۷4 نفر نیز بر اثر مصرف مواد مخدر، ۲۸۲ نفر 
مواد محرک و هزار و ۵۶۹ نفر بر اثر مصرف همزمان 
چند دسته مواد و دارو جان خود را از دست داده اند. 

 عوامل تمایل به مواد مخدر 
پیش از شیوع کرونا، حدود ۱۵درصد افراد بالای 
۱۵سال کشور، مصرف سیگار داشتند که سهم 
مردان ۲۵درصد و زنان حدود ۵درصد بود. مصرف 
قلیان هم در زنان و مردان حدود ۲0درصد بود. 
حالا بررسی ها نشان می دهد که حدود ۳0درصد 
مردان و ۱0درصـد زنان سیگار مصرف می کنند 
و مصـــرف قلیان در هر دو جنس به ۳0درصد 
رسیـــده است. در این شرایط امیرحسین جلالی، 
روانپزشک اجتماعی درباره دلایل افزایش دخانیات 
و مواد اعتیادآور با انتشار آماری از افزایش مصرف 
سیگار و قلیان و کاهش سن مصرف کننده گان در 

دوران کووید خبر داده، به طوری که براساس آخرین 
بررسی ها، سن شروع مصرف دخانیات در مردان به 
کمتر از ۱۵ سال و در زنان به ۱۷ سال رسیده است. 
جلالی در این رابطه با این موضوع و در گفت وگو با 
همشهری آنلاین، معتقد است که »اینکه مطرح 
شود در دوران کرونا، شیوع این ویروس به تنهایی 
منجر به افزایش مصرف دخانیات و مواد دیگر شده، 
علمی نیست و اصولا این موضوعات تک  متغیره 
نیستند: می توان گفت که در دوران کرونا، افراد 
تنش فراوانی را تجربه کردند، یا قبل از کرونا، برخی 
از تنش ها مرئی نبودند و... به هرحال یک وضعیت 
هستی شناختی و وجودشناختی و در عین حال یک 
وضعیت بهداشتی پزشکی در دوران کرونا ایجاد شد 
که هم افراد را با مسأله مرگ و ترس از آن روبه رو کرد 
و هم آنها را در برابر مساله بهداشتی-  پزشکی قرار 
داد که پیامدهای خیلی روشنی داشت. مثل زمانی 
که افراد مقابل چشمان ما بیمار می شدند و جان 
می باختند« به  گفته این روانپزشک، جامعه با یک 
انباشتگی روانی مواجه است که در پس بحران های 
اقتصادی و اجتماعی که از 4 سال پیش رخ داده، 

پنهان شده است. 

»آرمان ملی« از افزایش آمار جانباختگان اعتیاد در کشور گزارش می دهد 

جوانان؛ مرگ هاي دودي در پساکرونا
 4 استان کرمانشاه، لرستان، تهران و مرکزی بیشترین آمار مرگ بر اثر مواد مخدر را داشتند 

زمان اجرای طرح 
رتبه بندی معلمان 

نماینده اهر و هریس در مجلس 
گفت: پایه و اساس توسعــــه و 
پیشرفت کشـــور از آمــوزش 
و پرورش نشأت می گیرد و طرح 
رتبه بندی معلمان پس از ۱۲ سال 
در مجلس تصویب شده و احتمالاً 
تا اواخر خردادماه به مرحله اجرا 
می رسد. احمد محرم زاده بابیان 
این که مجلس و دولت به معیشت و 
مقام معلمان توجه می کند، گفت: 
از آغاز به کار مجلس یازدهم و 
دولت سیزدهم به صورت متحدانه 
تاکید بر اجرای طرح رتبه بندی 
معلمان را داشتند، چراکه پایه و 
اساس توسعه و پیشرفت کشور از 
آموزش و پرورش نشأت می گیرد. 
وی ادامه داد: زمانی قصد داشتند تا 
سند ۲0۳0 را در آموزش و پرورش 
اجرا کنند، ولی با هوشیاری رهبر 
مانع  اسلامی،  انقلاب  معظم 
اجرای این سند ننگین شدند. وی 
بر لزوم کیفی سازی آموزش در 
مدارس تاکید کرد و یادآور شد: 
استعدادیابی و کیفی سازی آموزش 
در مدارس انتظاری است که از 
آموزش و پرورش شهرستان داریم. 

»آرمان ملی« از تهدید جدی فرونشست زمین در بافت مسکونی اصفهان گزارش می دهد 

فرونشست اصفهان در مرحله خطرناک؛
-خشكی زاينده رود بحران را تشديد كرد

 مدیر بخش مرکز زلزله شناسی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
تنها راه نجات اصفهان، جاری شدن دائمی زاینده رود است 


